

الجمهورية العربية السورية جامع قد مشق كلية الآداب والعلوم الانسانية الدراسات العلي قسم الجغرافية البشرية

أثر الموقع الجغرافي لسورية في الأزمة السورية بين عامي ٢٠٢٠_ ٢٠٢٠

"دراسة في الجغرافية السياسية"

رسالة مقدمة لنيال درجة الماجستير في الجغرافية البشرية

إعداد

مياده مراد الطيبي

إشراف الدكتور

عبد السرؤوف رهبان

أستاذ في قسم الجغرافية - جغرافية اقتصادية - كلية الآداب والعلوم الإنسانية - جامعة دمشق

Syrian Arab Republic

Damascus university

Faculty of Arts and Humanities

Graduate Studies

Department of Human Geography



The impact of the geographical location of Syria on the Syrian crisis between 2011-2020

"A study in political geography "

A thesis prepared for a master's degree in human geography

by

Maiada Alhlibi

supervision of Dr

AbduRaouf Ruhban

Professor in the Department of Geography- Economic Geography

تتعرض الدول التي تمتلك العوامل الجغرافية المؤهلة للتطور كالموقع الجغرافي بما فيه من موارد طبيعية وبشرية للأزمات والمشكلات السياسية المتتابعة، كما يؤثر هذا الموقع على سياساتها وعلاقاتها المكانية. لقد كشفت أحداث الأزمة السورية التي بدأت عام ٢٠١١م ولازالت مستمرة حتى الآن أن موقع سورية كان من أهم الأسباب التي أدت إلى نشأتها وتطورها واستهدافها من قبل القوى الإقليمية والدولية المتصارعة على المصالح الجيوستراتيجية في هذه المنطقة، وقد أكد ذلك الفصل الأول من هذه الدراسة حيث تتمتع سورية بفضل موقعها بتنوع في الموارد الطبيعية والاقتصادية، وكان إنتاجها من السلع الاستراتيجية قبل الأزمة يزيد عن حاجة الدولة وتصدر الباقي منه، إضافة إلى أنها كانت تسير نحو تحقيق التنمية الاقتصادية بما تملكه من موارد بشرية اقتصادية، لكن الحرب أدت إلى ارتفاع معدلات الوفيات لاسيما الفئة القادرة على العمل والإنتاج، وكذلك نتالى موجات الهجرة واللجوء، ما أدى إلى خلل في الخصائص الديموغرافية وبالتالي الركود والتراجع الاقتصادي، ناهيك عن استهداف قطاع النقل الأمر الذي انعكس سلباً على معدلات النمو الاقتصادي، وقد سجلت مؤشرات الانحدار الجيوبوليتيكي للسكان والقوات العسكرية والإنفاق العسكري بالنسبة للناتج الإجمالي المحلي التي تعكس قوة الدولة السورية بالنسبة لدول الجوار نسبأ سلبية بسبب الهجرة الخارجية وارتفاع معدلات الوفيات في سنوات الحرب وبسبب تراجع النمو الاقتصادي. كما أدى موقع سورية المميز إلى امتلاكها مزيج حضاري متجانس ومتعدد القوميات والأديان نتج عن تفاعل الحضارات الثقافية المتنوعة المحيطة بها، وقد تم استهداف هذه الميزة أثناء الأزمة السورية بإشعال حرب طائفية لإضعاف الدولة السورية. وبين الفصل الثاني كيف أثر موقع سورية على العلاقات مع دول الجوار والدول الإقليمية والعالمية، حيث انعكس موقع الجوار السورية على علاقاتها السياسية، فمجاورتها لتركيا وللكيان الصهيوني اللتان توسعتا على حساب أراضيها وتختلفان معها في أيديولوجيتها، أدت إلى نشوء علاقات سياسية متوترة، ارتبطت بالأمن الإقليمي للدولة السورية، قبل الأزمة وبعدها، أما دول الجوار العربية فكان للعوامل الجغرافية والتاريخية والإثنوغرافية والسياسية دوراً مهماً في عودة علاقاتهم السياسية للتقارب بالرغم من وجود بعض التوترات في تلك العلاقات خلال مراحل تاريخهم السياسي وحتى الأزمة السورية الراهنة. كما أن موقعها المركزي بين قارات آسيا وإفريقيا وأوروبا جعل منها منطقة عبور مهمة في النقل التجاري وهذا ما أدى إلى تضارب في المصالح الإقليمية والدولية، مما أدى إلى توتر في العلاقات بين الدول الإقليمية والعالمية والذي انعكس على الأرض السورية في سنوات الأزمة. أما الفصل الثالث توصل إلى أن موقع سورية يحتل مكانة مهمة في النظريات الجيوبوليتيكية القديمة للقوى العالمية لأنها تمثل منطقة صراع جيوبوليتيكي تسعى كل من القوى البرية والبحرية والجوية لضمها ضمن منطقتها الجيوبوليتيكية، كما تصدرت سورية بموقعها الاستراتيجي قائمة الدول التي دخلت ضمن أهم النظريات الجيوبوليتيكية الحديثة، ما أدى إلى تحول سورية إلى ساحة صراع وحرب بالوكالة بين محاور القوى الإقليمية والكبرى، فأصبحت سورية بموقعها مركزاً للتوازن في العلاقات الإقليمية والدولية.

الكلمات المفتاحية: الموقع، الأزمة السورية، العلاقات الدولية، النظريات الجيوبوليتيكية.

Abstract

Countries that have geographical factors that qualify for development, such as the strategic location, with its natural and human resources, are distinguished by their exposure to successive political crises and problems, and this location also affects their internal and external policies and their spatial relations.

The events of the Syrian crisis, which began in 2011 AD and are still ongoing, revealed that Syria's position was one of the most important reasons that led to its emergence, development, and targeting by the conflicting regional and international powers over geostrategic interests in this region. This was confirmed by the first chapter of this study, as Syria, by virtue of its location, enjoys a diversity of natural and economic resources, and its production of strategic commodities before the crisis exceeded the state's needs, and the rest was exported. In addition, it was moving towards achieving economic development with its economic human resources, but the war led to high death rates, especially for those who are able to work and produce, as well as successive waves of migration and asylum, which led to an imbalance in the demographic characteristics and thus economic stagnation and decline. Not to mention targeting the transportation sector, which negatively affected economic growth rates. The indicators of the geopolitical regression of the population, military forces, and military spending in relation to the gross domestic product, which reflect the strength of the Syrian state in relation to neighboring countries, recorded negative rates due to foreign migration, high death rates during the war years, and due to the decline in economic growth. Syria's distinguished location also led to its possession of a homogeneous civilizational mixture with multiple nationalities and religions resulting from the interaction of the various cultural civilizations surrounding it. This feature was targeted during the Syrian crisis by igniting a sectarian war to weaken the Syrian state. The second chapter showed how Syria's position affected relations with neighboring countries and regional and global countries, as Syria's neighboring position was reflected in its political relations Its neighborhood with two states that expanded at the expense of its lands and differ with it in its ideology led to the emergence of tense political relations linked to the regional security of the Syrian state before and after the crisis. As for the neighboring Arab countries, geographical, historical, ethnographic and political factors played an important role in bringing their political relations back to rapprochement, despite the existence of some tensions in those relations during the stages of their political history until the current Syrian crisis. Also, its central location between the continents of Asia, Africa and Europe made it an important transit area in commercial transport, and this led to conflicting regional and international interests, which led to tension in relations between regional and global countries, which was reflected on the Syrian land during the years of crisis. As for the third chapter, it was concluded that the location of Syria occupies an important place in the ancient geopolitical theories of the global powers, because it represents a region of geopolitical neutrality that the land, sea and air powers seek to include it within their geopolitical region. Syria, with its strategic location, topped the list of countries that entered among the most important modern geopolitical theories, such as the theory of the clash of civilizations, creative chaos, and the fourth political theory.

Keyword: The Location, Syrian crisis, International relations, geopolitical theories